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In verband met de bijeenkomst van de Ministers van Cultuur van de 

landen van de Europese Gemeenschap, alsmede van Spanje en Portugal, 

te Napels van 16 tot 18 september a.s. moge ik U de volgende over

wegingen voorleggen. 

1. Uitgangspunt is steeds geweest dat de Europese Gemeenschappen, 

zoals belichaamd in de verdragen van Parijs en Rome, de kern vormen 

van de Europese samenwerking en dat zo min mogelijk moet geschieden 

wat aan dit fundament afbreuk zou kunnen doen. Wij beschouwen de 

Europese Gemeenschappen in een evolutief licht en menen dat de materie 

die binnen de Gemeenschappen behandeld wordt zich niet strikt hoeft 

te beperken tot de onderwerpen die in 1950, cq. 1958 zijn voorzien, 

maar dat het werkingsterrein geleidelijk kan worden uitgebreid in 

het licht van de omstandigheden van het ogenblik. Hiertoe is in het 

bijzonder ook de clausule van art. 235/EEG voorzien. Op deze wijze 

hebben wij bijvoorbeeld ook het milieu-beleid, in 1958 nog geen 

actuele zaak, onder de werking van het EEG-verdrag kunnen brengen. 

Deze voorkeur voor een evolutieve benadering is o.m. gebaseerd op 

het feit dat in de Europese Verdragen een zekere structuur is voor

zien die "een minimum aan evenwicht en aan bescherming voor de be

langen der kleinere lid-staten is vervat,die niet op dezelfde wijze 

buiten de Europese Verdragen is te vinden. 

2. Indien om welke reden ook een nieuw terrein_van samenwerking zich 

niet zou lenen voor behandeling in het kader van de Europese Gemeen

schappen, dan is er a priori geen reden om die samenwerking tot de 

leden van de EG te beperken. In dat geval kan nl. ook een ruimere 

kring van Europese landen bij de samenwerking worden betrokken. A 

fortiori is dit het geval indien reeds een andere Europese instelling 

met een ruimer lidmaatschap op het bewuste terrein werkzaam is. Dit 

geldt uiteraard voor het terrein van de internationale culturele 
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samenwerking, waar de Raad van Europa_reeés zijn sporen verdiend heeft. 
Er kunnen inderdaad gevallen zijn waar samenwerking op strikt communau
taire basis niet mogelijk/wenselijk is en waar men toch de kring der 
samenwerkenden tot de leden van de Gemeenschap zou willen beperken. 
Dit geldt in het bijzonder voor de Europese Politieke Samenwerking, 
waarvan uitdrukkelijk bepaald is dat daaraan geen landen kunnen deel
nemen die geen lid zijn van de Europese Gemeenschappen, terwijl niet
temin deze samenwerking zich voltrekt buiten het comriunautaire kader. 
Het gaat hier echter om een uitzondering die de regel bevestigt. 

3. Een bijkanende reden om geen samenwerkingsvormen te wensen die enerzijds 
buiten de Gemeenschap geplaatst zijn en anderzijds toch beperkt zijn 
tot de kring van de huidige leden van die Gemeenschap, en derhalve 
noch vlees noch vis zijn, is gelegen in het feit dat dergelijke samen
werkingsvormen uit de aard der zaak van intergouvernementele opzet 
zijn en, gelegen dicht tegen de Gemeenschappen aan, op die Gemeenschappen 
een nadelige invloed zullen kunnen uitoefenen. Meer in concreto be
tekent dit dat zulke hybride samenwerkingsvormen de positie van de 
typische Gemeenschapsinstellingen zoals de Europese Commissie, het 
Europese Hof van Justitie en het Europese Parlement, zullen verzwakken. 
Naarmate het typisch supra-nationale element in de Europese Gemeen
schappen toch reeds meer onder druk komt te staan is het belangrijk 
zulke negatieve invloeden van buiten niet nodeloos werkzaam te doen 
zijn. 

Passen wij de bovengenoemde drie uitgangspunten toe op de nu voorziene 
bijeenkomst van Ministers van~CuTEum:, dan konion "Vij al spoedig voor 
de vraag te staan welke voorkeur wij hebben voor de te verwachten 
voortzetting van de te Napels te entameren werkzaamheden. Uit onze 
filosofie vloeit voort dat wij deze werkzaamheden of geconcentreerd 
willen zien in de Raad_van Eurgpa_(hetgeen betekent dat er aan Napels 
in feite geen follow-up gegeven kan worden) of opgenomen wensen te zien 
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in het reguliere communautaire overleg (hetgeen betekent dat wij een 

EEG-Raad van Ministers van Cultuur in het leven geroepen willen zien). 

Tussenvormen dienen te worden afgewezen. In beginsel zal onze voorkeur 

ongetwijfeld uitgaan naar het eerstgenoemde alternatief en dit is te 

gemakkelijker te bepleiten aangezien in 1984 een bijeenkomst van de 

Ministers van Cultuur van de Raad van Europa is voorzien. Tot die tijd 

zou er dus niets dienen te gebeuren. Het tweede alternatief, hoewel 

theoretisch wellicht aantrekkelijk, is minder voor de hand liggend, 

aangezien wij nu eenmaal niet vinden dat de Europese Gemeenschappen 

een bij uitstek geschikt vehikel zijn voor het bevorderen van de 

internationale culturele samenwerking. Dit laatste moet uiteraard niet 

al te doctrinair worden gesteld, in zoverre als binnen het kader van 

de Europese Gemeenschappen een aantal semi-cultureIe activiteiten 

wel degelijk op gang zijn gebracht, irèt̂ harre~Tn de vorm van de 

Europese Universiteit te Florence en de Europese Stichting te Parijs; 

oolT"samenwerking op het gebied van het onderwijs en het wetenschappelijk 

onderzoek heeft binnen de EG een zekere plaats. 

De zaak wordt iets gecompliceerd door het feit dat Nederland in het 

kader van de besprekingen over het Genscher/Colombo initiatief ten

slotte akkoord is gegaan met een passage over culture activiteiten die 

terzijde van de Europese Gemeenschappen zouden kunnen worden ont

wikkeld . De teksten zijn sterk afgezwakt, maar zij zijn niet geheel 

verdwenen en geven ongetwijfeld een aangrijpingspunt aan diegenen 

die zullen stellen dat terzijde van de Europese Gemeenschappen 

door de Tien culturele activiteiten dienen te worden ontwikkeld. 

Daartegenover kan worden ingebracht a) dat het Genscher/Colombo 

document nog geen enkele status heeft en dat het nog staat te bezien 

of men het er ooit in zijn geheel over eens zal worden en b) dat in 

het betreffende tekstgedeelte de (primaire) rol van de Raad van Europa 
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voorop is gesteld, terwijl de eventueel te ondernemen acties alle 
in onverbindende taal zijn geformuleerd. Zo is het bijvoorbeeld 
opvallend dat de door Italië zo zeer begeerde doelstelling van 
"mettre en valeur et sauvegarder Ie patrimoine culturel" geclausuleerd 
is door een aanloop die slechts spreekt van "l1 examen de 11 opportunite 
d'engager une action carimune Feit blijft evenwel dat Nederland 
op deze wijze te kennen heeft gegeven in het kader van een Europese 
relance bereid te zijn tot een aantal culturele nevenactiviteiten 
tussen de leden van de Europese Gemeenschap. Van die relance is 
overigens thans nog absoluut geen sprake. 

Het zal derhalve nog niet zo eenvoudig zijn te Napels staande te houden 
dat culturele samenwerking hetzij binnen het kader van de Raad van 
Europa hetzij als waarlijke ccmmunautaire activiteit dient plaats te 
vinden. Het laatste heeft trouwens ook het nadeel dat daarmee impliciet 
geindiceerd zou worden dat financiering uit het Gemeenschapsbudget 
tot de mogelijkheden zou behoren. Wij weten ook dat sommige lid-staten, 
zoals Denemarken, tot geen enkele prijs bereid zijn om communautaire 
activiteiten binnen het kader van de Europese Gemeenschappen onder 
ogen te zien. Blijft dus dat wij alle nadruk moeten leggen op de 
activiteiten van de Raad van Europa. Wat evenwel te doen wanneer niet
temin de drang overweldigend groot blijkt om in het informele kader, 
zoals dat nu te Napels wordt opgezet, follow-up activiteiten te be
drijven, hetzij in de vorm van ministeriële vervolgbijeenkomsten 
hetzij in de vorm van ambtelijk voorbereiding of uitvoering, dan wel 
beide? Eerlijk gezegd zie ik hier niet veel ruimte voor een concessie, 
tenzij het deze zou zijn: de Tien (Twaalf) zouden in onderling overleg, 
dat in de tijd strikt beperkt zou dienen te zijn, enkele initiatieven 
kunnen ontwikkelen die vervolgens ter nadere bespreking en uitvoering 
zouden worden aangeboden aan de Raad van Europa die dan met de voort
zettingvan e.e.a zou worden belast. In deze optiek zouden de Tien (Twaalf) 
een ti jdrlMjK^J^Jjnul rri ngnr̂ l op zich nemen, die vervolgens in het 
reguliere overleg van de Raad van Europa gekanaliseerd zou worden. 
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Dit lijkt mij de enige formule die ons in staat zou stellen, indien het 

zover mocht komen, niet in de weg te hoeven staan van een eventueel 

algemeen gevoelde wens om nog een vervolgbijeehkomst van de Ministers 

van Cultuur te hebben. Institutionalisering wordt daarmee immers toch 

buiten de deur gehoudenT^verïgSiszou van Nederlandse zijde duidelijk 

moeten worden gesteld dat voor activiteiten in het ad hoe kader van 

Napels geen enkele financiële steun kan worden toegezegd. Wij zullen 

wat dit laatste betreft geenszins alleen staan en ook dit zal een goed 

argument vormen tegen degenen die in Napels een meer permanente opzet 

zouden willen bepleiten. 

Gaarne verneem ik van ü of U met bovengeschetste gedachtengang kunt 

instemmen en of dit de lijn is die wij ook tegenover Minister de Boer 

kunnen innemen. 
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